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Deltagere: Arne Lie, Formand (Friluftsrådets St. Vejleådal gruppe)  

Elisabeth Ellen Jensen (Stadion Parken)  

Jens Thejsen (Hyldespjældet) 

Pernille Vesterløkke (Lange Eng)   

Carsten Høyer (Dansk Ornitologisk Forening) 

Lars Alexander Clark (Grøn Hverdag)  

Katrine Søbye, Næstformand (Natur & Ungdom)  

Poul Evald Hansen (Danmarks Naturfredningsforening)   

Christian Rosenbech (Randager)  

 

Afbud: Mads Hergborg Bisgaard (Naturstyrelsen) 

Klaus Lytthans (Danmarks Naturfredningsforening) 

Jane Hansson (Skærager) 

Erik Storm Lind (Spejderne, Grønne) 

 

Gæst(er) Erik Aabjerg Friis, (Næstformand, Dansk Botanisk Forening) 

Billal Zahoor (Kommunalbestyrelsesmedlem, Det Konservative 

Folkeparti) 

 

Referent Anders Keldorff 

 

Dagsorden 

1. Godkendelse af dagsorden 

a. Dagsorden godkendt 

b. Da der var gæster blev der afholdt en præsentationsrunde, 

runden gav anledning til en række punkter som er flyttet til 

punkt 12. Evt. 

 

2. Bemærkninger fra referatet fra forrige møde 

a. Der blev spurgt ind til hvad Kulturnaut er og svaret at det er en 

platform for kulturelle arrangementer. 

 

3. Orientering fra formanden 

a. Klimaugen (aktiviteter, udstilling, ture Grøn Dag) 

i. Arne fortæller at der har været afviklet Naturbingo og 

formidling af Naturgruppens arbejde på Grøn dag, 

arrangement ved Jens flyttes til efteråret og kommer i 

bibliotekets katalog.  

ii. Antallet af deltagere til gruppens arrangementer skal 

tages til efterretning.   

a. Brug af trykimprægneret træ i naturparkerne 

i. Det forventes at der kommer en sag om emnet på 

Miljø- og Byudvalget til maj. 

b. Okkerforurening i vores naturparker 

i. Det informeres at der foretages okker-målinger over 

en periode på et år i St. Vejleå, det er Arne og 

Carsten der står for målingerne i samarbejde med 
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forvaltningen, evt. beslutninger foretages efter at 

målingerne er gennemført, forvaltningen oplyser om 

hvor man kan tilgå målingerne.  

i. Målingerne kan ses i kommunens kort ved at 

klikke her. Klik på punkterne for at se 

registreret data.  

c. Hyldagerparken 

i. Det forventes at grunden sælges i et grundstykke og 

det forventes at der skal være en randbebyggelse, 

det frygtes at randbebyggelse kan komme til at ligge 

ud til Store Vejleå, og at den vil kunne ses fra 

cykelstien som løber langs Store Vejleå  

ii. Billal kommenterer, det fremgår af årets budget, at 

man skal se på et samlet salg og at man i den 

forbindelse skal foretage nye støjberegninger, der er 

ikke lavet nye planer for området.  

iii. Naturgruppens medlemmer kommenterer på salget, 

ift. støj er det en holdning at man kan reducere støjen 

fra motorvejen ved at reducere hastigheden på netop 

motorvejen, Naturgruppen har en interesse i at der af 

hensyn til naturen og oplevelsen af naturen ikke 

kommer bebyggelse helt ud til St. Vejleå 

 

4. Orientering fra forvaltningen 

a. Status på Mergelgraven 

i. Hegnet om mergelgraven bliver stående for nu, 

børnehavebørn inviteres ud for at flytte planter og frø 

fra nærlæggende søer til mergelgraven, forvaltningen 

er obs på redekassernes størrelse/kvalitet som ikke 

er optimale for ynglende spurve, bænken som står i 

området flyttes til et mere hensigtsmæssigt sted, der 

sættes skilt op i området som skal formidle natur og 

mulighed for leg. 

i. Naturgruppen havde følgende kommentarer: 

1. Det er blevet mere en sø-legeplads 

end et biotop, det er fint men man skal 

ikke forvente mange spændende dyr 

2. Der skal tænkes på at området skal gå 

naturligt over i de tilstødende arealer 

3. Der er en blandet holdning til hegn, 

nogle ønsker generelt ikke hegn, andre 

kan se formålet med hegnet ift. 

sikkerhed for børn, det aftales, at 

hegnet står i et år og herefter 

evalueres, bl.a. med inddragelse af 

kommunale børneinstitutioner 

 

b. Kommunikation mellem Naturgruppen & Naturstyrelsen (NST) 

i. Der er et ønske fra Naturgruppen om, at NST er 

mere kommunikerende og inddragende når de laver 

projekter i Vestskoven. Forvaltningen har på et møde 

den 9. maj talt med NST om dette. Naturstyrelsen 

oplyser, at Mads fra Naturstyrelsen deltager på 

Naturgruppens møder når det vurderes relevant, 

orientering om skovens arbejde (fx skovninger) sker 

https://kort.albertslund.dk/spatialmap?mapheight=850&mapwidth=1925&label=&ignorefavorite=true&profile=ak_hjemmeside&selectorgroups=natur+farvede_loeberuter+fjernvarme_maalerudskiftning+grundkort_akt&layers=theme-dtk_skaermkort_daempet_daf+theme-stvejleaa_okkermaaling+theme-dagi_komgraense_sort+userpoint+userline+userpolygon+selectorpoint+selectorline+selectorpolygon+selectorbufferzone&opacities=1+1+1+1+1+1+1+1+1+1&mapext=698552.024576+6169755.510816+723127.975424+6180571.489184&maprotation=
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på hjemmesiden, der orienteres endnu mere klart ud 

når der fældes i Vestskoven i forbindelse med 

fældning af urørt skov, dette har der også været 

afholdt borgermøder om, NST har ikke ressourcer til 

yderligere orientering af Naturgruppen, det oplyses 

endvidere at der er en naturplan på vej for 

Vestskoven som skal være færdig indenfor ca. 1 

måned 

i. Naturgruppen har følgende kommentarer: 

1. Generel holdning at det er et 

utilfredsstillende svar fra skoven 

2. Kommer forvaltningsplanen i høring? 

dette undersøger forvaltningen 

3. Der har været dialog mellem 

medlemmer af NG og NST, og det 

oplyses, at NG kan henvende sig til 

NST, hvis der er noget NG ønsker svar 

på 

4. Det diskuteres om der er foretaget 

fældninger i ynglesæsonen 

5. Povl Evald som sidder i 

Skovbrugerrådet tilbyder at tage 

spørgsmål med videre til NST 

6. Det besluttes at næste møde i NG skal 

have punkter som vedrører 

Vestskoven 

c. Orientering om nyt tillæg til spildevandsplan 

i. Tillægget er i proces, men kommer højst sandsynligt 

til at omfatte: Regnvandsbassiner i Egelundsparken, 

Hyldagergrunden, Fordeling af regnvand mellem 

Kanalen/Tueholmsøen og oversvømmelsesarealer i 

Vestskoven 

ii. Tillægget er under udarbejdelse og skal i høring, 

Naturgruppens medlemmer holdes underrettede 

omkring høringen  

d. Rammerne for annoncering i Albertslund Posten (AP), 

Facebook, kommunens hjemmeside 

i. Annoncering i AP. AP udkommer hver onsdag, hvis 

man ønsker at annoncere i AP skal man sende til 

Emma onsdag ugen før, men helst gerne før.  

Kommunen har en side til rådighed i AP, her kan 

man få plads, men man er ikke garanteret plads. Hvis 

der er rift om pladsen, vælges opslag/annonce som 

vurderes at henvende sig til flest. Har NG bedt om at 

få et emne i AP, så fortæller forvaltningen om det kan 

forventes i AP. Annoncering på Facebook og 

kommunens hjemmeside kan ske med relativ kort 

varsel.   

 



 Dagsorden: Dagsorden Naturgruppen 14 maj 2025 

 

 

 

 
Side 4 af 6 

 
e. Status på vand fra Hyldager bakker til St. Vejleå 

i. Dette punkt orienterede forvaltningen om på seneste 

møde, formanden benyttede punktet til at berette om 

observationer i St. Vejleå, og konstaterer at åen flere 

steder er tørret ud, og er belastet af sedimenter. Der 

er tvivl om bestanden af ørreder har overlevet tørken, 

tilledning af okker, næringsstoffer og fint sediment 

ifm. Etablering af Hyldager Bakker. Det konkluderes 

at det skal overvejes at tage emnet op med 

politikerne, at der ikke er vand i åen. 

 

5. Naturgruppes ønsker til naturgenopretningsprojekter i 2026 - tænk i 

overskrifter. Ved Arne 

Punktet indledes med en orientering om Tænketanken for biodiversitets 

arbejde, det konstateres, at forvaltningen er god til at fortælle at der 

ikke er truffet beslutning om køer/ikke køer som del af naturdriften 

 

Ønsker til naturgenopretningsprojekter: 
a. Paddehullet Egelundsparken veteraniserede skov lermembran skal 

tætnes. 

b. Identifikation af drænrør i de 3 naturparker - samt tillukning af disse 

c. Etablering af ynglefaciliteter for fugle/flagermus i ved kanalen 

d. Identifikation af biodiversitetstilstanden i Alb., hvor byen bliver 

inddelt i geografiske felter (inspiration Kbhs Kommune) 

e. Arrangementer og ture med NG 

f. En indsats ved naturområdet omkring Roskilde Kro 

g. Det er foretaget §3 registreringer, men det er ikke oplyst noget sted, 

hvad der er registreret, forvaltningen følger op på dette 

h. Der ønskes en status på regnvandsbassinerne i Egelundsparken 

i. Der er en interesse for hvordan projekterne relaterer sig til Grøn 

Trepart 

j. Det er en holdning af Radiogrunden bør indgå i Grøn Trepart 

k. Kan NSTs arealer hvor der er landbrug indgå i Grøn Trepart? 

l. Det er vigtigt at reservere landbrugsarealer som på sigt kan overgå 

til natur 

m. Der ønskes flere søer og vandhuller 

n. Drift af græsarealer, græs slås for at opnå øget biodiversitet 

o. Kan man tilføre midler til Toftegården så de ikke skal slå wrap 
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Man kan sende sine ønsker til Arne som så formidler projekterne videre 

til forvaltningen/kommunen 

 

6. Udviklingen omkring Radiogrunden. Ved Poul Evald 

a. Radiogrunden er solgt til ny ejer, der findes en Radiogruppe, 

som beskæftiger sig med Radiogrunden, den gældende 

lokalplan siger at der må være televirksomhed, ejeren har 

tilsyneladende ikke været i dialog med kommunen før 

fældninger af træer er foretaget 

b. Der er registreret spidssnudet og butsnudet frø 

c. Der er forskellige holdninger til bygningernes kvalitet 

d. Forvaltningen fortæller at der er møde i kalenderen hvor 

forvaltningen skal tale pleje af arealet, herunder behandling af 

træerne 

 

7. Får ændringer i Fingerplanen betydning for Albertslund, ved Poul Evald 

a. DN har kontaktet kommunen ift. dette emne. Kommunens 

høringssvar blev behandlet på Kommunalbestyrelsesmødet 

den 13. maj 2025 og kan findes via link, her.  

 

8. Hvordan følger vi op på udviklingen omkring Vestskoven som vildskov 

(urørt skov). Driftsplanen er blevet forsinket, men skulle foreligge i 

august. Ved Poul Evald 

a. Søer i Vestskoven 

b. DN-Albertslund har en ansøgning inde hos Veluxfonden/Blåt 

Guld om 80.000 kr. til anlæg af en sø i Vestskoven. 

c. Blåt guld puljen, der er opnået tilsagn fra pulje om etablering af 

sø i Vestskoven, det kræver en tilladelse fra kommunen at 

etablere søen, der er truffet aftaler med NST, geografisk er det i 

området for enden af Gl. Landevej v. motorvejen, lysning v. 

fodboldbanen, den overskydende jord kan lægges rundt om 

søen eller v. Langagergård (som Poul Evald vurderer, nok er 

den bedste løsning), NST har først tid til foråret 2026, DN 

sekretariat holder på midlerne til den tid, Poul Evald sender 

geografi til Anders,  

Poul Evald har endnu ikke sendt koordinater, så her er en 

omtrentlig placering, her.   

d. Det blev besluttet at tage dette punkt op med NST på det 

kommende møde i NG 

 

9. Overblik over, hvad Albertslund Kommune har af midler til biodiversitet, 

og hvordan pengene formidles ud. 

a. Forvaltningen redegør for midler til biodiversitet på næste møde 

i NG 

 

10. Udledning af fremmedstoffer til vores vandmiljø via HOFOR 

kloaksammenslutningen/rensningsanlæg, samt vores regnvand til især 

ådalen, St. Vejle. Ved Arne,  

a. vil gøre opmærksom på at selvom vand bliver renset bliver der 

stadig ledt stoffer ud i vores åer, også selvom lovgivning 

overholdes,  

b. Overløb er problematiske, når det regner meget så trækker 

man bundproppen ud, det er en kultur som Naturgruppen kan 

være med til at påvirke  

https://dagsordner.albertslund.dk/vis?id=5a2ea697-c3ef-4cd2-97b9-152efc76cdcf&punktid=8def79eb-cf1c-471a-83a8-4f7d3a59c39f
https://maps.app.goo.gl/7N21aUkKsR6DZULz8
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c. I Albertslund Kommune har vi et tostrenget system, så ikke en 

problematik her, men Albertslund kan lægge pres på de andre 

kommuner så de ikke udleder v. overløb  

d. Drøftelse, der kan gøres noget regionalt så udledning af fosfor 

begrænses, der kan laves kampagner om at man skal undlade 

at hælde så meget vand i kloakken, der deles erfaringer med 

forsinkelse af regnvand som kan reducere overløb, Hofors rolle 

drøftes og det besluttes at Arne tager fat i kommunens politiske 

repræsentant i Hofor Lars Gravgaard for at høre om det er en 

sag han vil gå ind i. 

 

11. Orientering fra medlemmerne 

a. Katrine, vandindvinding i Vestskoven, talte med Hofor om 

undersøgelse af vandstande, der er nu sat målestationer op i 

tre søer, Hofor indkalder til møde i efteråret, 

vandstandsmålinger vil blive tilgængelige på Hofors 

hjemmeside, koordinater til tre kommende søer sendes til 

forvaltningen  

b. Pernille, naturplanen, der var punkter som man ikke nåede i 

mål med hvad er forklaringen? 

i. Der skulle etableres en sø i Vestskoven hvad er status 

på det projekt, koordinater sendes til Anders/Emma  

c. Katrine, orienterer om bioblitz i Kongsholmparken, Katrine 

kommer med bemandingsplan hvor medlemmer fra NG gerne 

må bidrage  

d. Carsten, store mængder af PFAS i vandfugle, fx Krikænder, der 

ikke til at vide, hvor de har fået det fra da fuglene flyver rundt, 

det skal man holde øje med  

 

12. Evt.  

 

a. Galgebakken, der arbejdes på at ændre husordenen så der 

ikke må anvendes gift, kommunens rottebekæmper bruger gift, 

der er dyreetiske udfordringer forbundet med dette da giften 

gives videre til dyr fra naturen bl.a. små mårdyr. 

Kommunalbestyrelsen har netop godkendt en 

Rottehandlingsplan som behandler dette emne. Sagen kan ses 

ved at klikker her. Beslutning, kommunens hjemmeside 

konsulteres, hvis yderligere spørgsmål kontaktes forvaltningen.  

b. Rentokil bokse er endt i kanalen, forvaltningen tager det med til 

den ansvarlige for rottebekæmpelse.  

https://dagsordner.albertslund.dk/vis?id=5a2ea697-c3ef-4cd2-97b9-152efc76cdcf&fritekst=rotte&punktid=d314a739-e01a-42bf-8188-a5499625ca2a

